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§ 5, 10, 11, 20, 22, 27, 28 

Justerat 30 januari 2018, justeringen har tillkännagivits genom 

anslag. 

 

 

 

 

Åsa Lindhagen  Andréa Ström 

Ordförande   Vice ordförande 
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§ 1-4, 6-9, 12-19, 21, 23-26 

 

Justerat 2 februari 2018, justeringen har tillkännagivits genom 

anslag. 

 

 

 

 

Åsa Lindhagen   Andréa Ström 

Ordförande    Vice ordförande 
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Närvarande 

Beslutande  

Ledamöter 

Åsa Lindhagen (MP), ordförande 

Andréa Ström (M), vice ordförande 

Rana Carlstedt (S) 

Mia Sundelin (S) 

Dan Guillou (MP) 

Anna Rantala Bonnier (Fi) 

Johan Brege (M) 

Ole-Jörgen Persson (M) 

Isabel Smedberg Palmqvist (L) 

Frida Johansson Metso (L) 

 

Tjänstgörande ersättare 

Lotten Hammar (S) för Claes Elmgren (S) 

Jackie Nylander (V) för Alexandra Mattsson Åkerström (V) 

Birgitta Thulin (M) för Christina Elffors Sjödin (M) 

 

Övriga närvarande 
Ersättare 

Emil Adén (S) 

Stephan Gullberg (MP) 

Ylva Wahlström Ödmann (MP) 

Roslana Cederhage (M) 

Inga-Lill Persson (L)  

Claes Nyberg (C) 
 
Tjänstemän 

Gillis Hammar, förvaltningschef 

Peter Svensson, avdelningschef 

Jenny Swärd, avdelningschef, ej § 27-28 

Veronica Wolgast Karlberg, avdelningschef, ej § 27-28 

Mona Thorin, kommunikationschef, ej § 27-28 

Lisa Cadenius, avdelningschef, ej § 27-28 

Samuel Svan, borgarrådssekreterare, ej § 27-28 

Cindy Falquet, borgarrådssekreterare, ej § 27-28 

Sigrún Andersdottír, nämndsekreterare 

 

Övriga 

Lowisa Anderzon, personalföreträdare fackförbundet Kommunal, ej 

§ 27-28 

Sofia Rydne, praktikant, ej § 27-28 
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§ 1 

Sammanträdets öppnande och godkännande av 

föredragningslista 

 

Ordföranden Åsa Lindhagen (MP) öppnar sammanträdet. Nämnden 

godkänner föredragningslistan. 
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§ 2  

Val av protokolljusterare och tid för justering av protokollet 

 

Ordföranden Åsa Lindhagen (MP) och vice ordföranden Andréa 

Ström (M) får i uppdrag att justera dagens protokoll. Protokollet ska 

justeras fredag 2 februari. 
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§ 3 

Förvaltningsinformation 

 

Förvaltningen informerar om att Sigrún Andersdóttir slutar som 

nämndsekreterare och att ny nämndsekreterare Maria Adell börjar 

den 14 februari.  
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§ 4 

Nämndens frågor till förvaltningen 

 

Inga frågor ställs. 
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§ 5 

Genomförande av webbtillgänglighetsdirektivet, (Ds 2017:60) 

Svar på remiss från kommunstyrelsen 

Dnr 1.7.1-718/2017 

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Socialnämnden hänvisar till tjänsteutlåtandet som svar på 

remissen. 

2. Socialnämnden överlämnar ärendet till kommunstyrelsen. 

3. Paragrafen justeras omedelbart. 

 

Ärendet 

Socialförvaltningen ställer sig positiv till förslaget i promemorian 

att genomföra webbtillgänglighetsdirektivet genom införandet av en 

ny lag om tillgänglighet till digital offentlig service. Att samla 

kraven på webbtillgänglighet för offentliga aktörer i en 

sammanhållen lag kommer att göra kraven tydligare, jämfört med 

idag när regler om tillgänglighet finns i många olika lagar och 

regelverk. Socialförvaltningen anser vidare att den föreslagna lagen 

har förutsättningar att motverka ojämlikhet när det gäller digital 

tillgänglighet, både mellan människor med olika funktionsvariation, 

och mellan människor i olika kommuner och delar av landet. 

 

I stort anser förvaltningen att den nya lagen kommer att göra att fler 

människor inkluderas i det digitala samhället. Förvaltningen noterar 

dock att vissa funktionsnedsättningar – till exempel kognitiva – inte 

räknas in i de funktionsvariationer som offentliga aktörer enligt 

lagen ska anpassa sin digitala service till. Förvaltningen anser att 

lagen bör inkludera även sådana former av funktionsnedsättning. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 22 

december 2017. 

 

Beslutsordning 

Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 
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§ 6 

Ett Stockholm för alla - Program för tillgänglighet och 

delaktighet för personer med funktionsnedsättning 2018-2023 

Svar på remiss från kommunstyrelsen 

Dnr 1.7.1-688/2017 

 

Socialnämndens beslut 

 

Socialnämnden hänvisar till tjänsteutlåtandet som svar på 

remissen. 

 

Reservation 

Samtliga ledamöter för Liberalerna reserverar sig mot nämndens 

beslut till förmån för sitt eget förslag som redovisas nedan. 

 

Särskilt uttalande 

Vice ordföranden Andrea Ström m.fl. (M) lämnar följande särskilda 

uttalande 

 

Det är positivt att ett förslag till Program för tillgänglighet och 

delaktighet för personer med funktionsnedsättning 2018-2023 har 

tagits fram. Moderaterna ställer sig dock kritiska till ett antal 

punkter.  

 

Det behöver tydliggöras vilka inom staden som ansvarar för att 

utföra det som i programmet gäller att staden ska erbjuda 

ändamålsenligt stöd och effektiv matchning. Ansvarsfördelningen 

mellan olika nämnder behöver här vara tydlig. Samt hur 

avgränsning och ansvaret ser ut för samverkan med 

arbetsförmedlingen.  

 

Moderaterna är ytterst kritiska till indikatorn: Andel vuxna personer 

med funktionsnedsättning som är beviljade insatser från 

socialtjänsten och som kan försörja sig själva. Vi  tolkar detta som 

att funktionsnedsatta personer som går från försörjningsstöd till 

exempelvis aktivitetsersättning eller sjukersättning, ska räknas till 

självförsörjande. Staden står alltså inte längre för deras försörjning, 

samtidigt står personen utanför arbetsmarknaden. Räknas dessa 

personer som självförsörjande, trots att de erhåller bidrag, riskerar 

strävan att få dessa människor i arbetet gå åt motsatt håll. Individens 

möjligheter till inträde på arbetsmarknaden kommer avsevärt att 

försämras.  
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Enligt programmet ska staden aktivt erbjuda personer med 

funktionsnedsättning, anställning, praktikplatser och sommarjobb. 

Det saknas dock indikatorer för att kunna följa upp detta mål. Det 

blir problematiskt  när det inte finns möjligheter att föra register 

över personer med funktionsnedsättning, hur ska uppföljning då 

ske? Det måste iså fall finnas andra sätt att följa upp uppdraget på 

ett lagligt sätt. 

 

När det gäller fokusområdet rätten till utbildning föreslås bland 

annat uppföljning av andel elever med funktionsnedsättning inom 

respektive skolform som upplever att de får de hjälpmedel de 

behöver. Samt uppföljning av andel elever med särskilt stöd som 

når målen för respektive skolform. Även här blir det svårt att 

tillämpa en trovärdig uppföljning när det inte finns möjlighet att 

registrera  personer med funktionsnedsättning.  

 

Det finns ett flertal program inom området mänskliga rättigheter. 

Ett gemensamt program för alla delar inom området hade därför 

underlättat implementeringsarbetet och efterlevnaden. Det måste 

finnas rimliga förutsättningar och tillräckligt med stöd för våra 

medarbetare att kunna arbeta efter de direktiv som ges.  

 

Ärendet 

I stadens budget för 2016 angavs att kommunstyrelsen i samråd 

med kommunstyrelsens funktionshindersråd ska revidera stadens 

program för delaktighet för personer med funktionsnedsättning 

2011-2016.   

 

Det reviderade programmet har den nationella 

funktionshinderstrategin som utgångspunkt. 

 

Förvaltningen anser att  Ett Stockholm för alla- Program för 

tillgänglighet och delaktighet för personer med 

funktionsnedsättning 2018-2023 är ett väl genomarbetat program 

som ger goda förutsättningar  att nå stadens mål om ett Stockholm 

som är tillgängligt för alla, där personer med funktionsnedsättning 

är fullt delaktiga på jämlika villkor som alla andra, utan 

diskriminering. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 22 

december 2017. 

 

Förslag till beslut 
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Ordföranden föreslår att nämnden beslutar enligt förvaltningens 

förslag. Ledamöterna Isabel Smedberg Palmqvist och Frida 

Johansson Metso (båda L) föreslår att nämnden beslutar följande 

 

1. Att besvara remissen enligt följande. 

2. Alla stockholmare ska ha friheten att kunna forma sitt eget 

liv, utbilda sig, arbeta, delta i samhällslivet och leva i 

gemenskap med andra. 

 

På samma sätt som det nuvarande programmet för delaktighet för 

personer med funktionsnedsättning, som antogs under Alliansens tid 

vid majoritet, innehåller föreliggande förslag till program konkreta 

mål och indikatorer med en tydlig ansvarsfördelning. Vi ser dock att 

det finns områden som kan förbättras. 

 

Ett tillgängligt Stockholm där alla har möjlighet att delta kräver att 

alla stadens nämnder och bolag arbetar i samma riktning och tar sitt 

ansvar. Därför är det bra att programmet spänner över hela stadens 

verksamhet. Samtidigt kan inte de verksamheter förbises, som har 

till huvudsaklig uppgift att hjälpa och stödja personer med 

funktionsnedsättning. 

 

Vi ser exempelvis med stor oro på de rapporter som har nått oss om 

försämrad rätt till ledsagning som drabbar synskadade, och som inte 

har någon grund i politiska beslut utan i ändrad praxis på 

tjänstemannanivå. Detsamma gäller försämringar i rätten till 

kontaktperson. Staden kan inte med ena handen anta program som 

innehåller ambitiösa föresatser om rätten till en meningsfull fritid 

och att delta i samhällslivet, och med andra handen inskränka 

stockholmarnas möjligheter att göra just detta. 

 

Rätten att kunna bestämma över sitt liv förutsätter valfrihet. 

Personer med funktionsnedsättning kan behöva hjälp med behov 

som är mycket grundläggande och som har en avgörande roll för 

deras förmåga att klara sig i vardagen, och det är därför självklart 

att de så långt som möjligt måste kunna välja vem som ska ge dem 

denna hjälp. Det är därför synd att valfrihetsperspektivet saknas helt 

i förslaget till program. 

 

Personer med funktionsnedsättning ska inte bara kunna ha en 

anställning – de ska också kunna starta och driva företag. Det är 

viktigt att information och blanketter som krävs för att starta företag 

är tillgängliga. Det gäller även blanketter för att ansöka om 

föreningsbidrag, något som inte alltid är fallet idag. 

 



 Socialnämnden 
 Protokoll 
 2018-01-30 
 Sida 13 (45) 

 

Något som är speciellt påtagligt för alla människor med någon form 

av funktionsnedsättning är att de problem som finns i samhället i 

stort ofta får än starkare negativ effekt. Bristen på bostäder är ett av 

vår tids största problem, och får vida konsekvenser för människor 

som har svårt att hitta bostad. För att hitta en långsiktig lösning 

måste staden aktivt arbeta för att bygga fler bostäder, i högre takt, 

och att med stadens bostadsbolag kontinuerligt testa nya metoder 

för att bygga billigare.  

 

Staden ska kontinuerligt arbeta för att ha en mer inkluderande fysisk 

utformning. För att garantera detta behöver förankringsarbetet vid 

detaljplanerprocesser engagera fler redan vid ett tidigt stadie i 

planeringsprocessen och expertgrupper med expertis rörande 

funktionshinderfrågor måste ges möjlighet att vara delaktiga i 

stadens fysiska utveckling. 

 

Frågan om ett tillgängligt utbud av konst och kultur är större än bara 

en fråga om fysisk tillgänglighet till utställningslokalerna. Det 

handlar också om ett utbud av kulturella uttryck som är möjliga att 

ta del av även för besökare som har olika typer av 

funktionsnedsättningar. Exempel är permanenta multisensoriska 

verksamheter på stadens kulturinstitutioner. 

 

Beslutsordning 

Ordföranden ställer förslagen mot varandra och finner att nämnden 

beslutar enligt förvaltningens förslag. 
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§ 7 

Åtgärder för ett säkrare och tryggare Stockholm för alla, 

motion (2017:54)  

Svar på remiss från kommunstyrelsen 

Dnr 1.7.1-611/2017 

 

Socialnämndens beslut 

 

Socialnämnden hänvisar till tjänsteutlåtandet som svar på 

remissen. 

 

Reservation 

Samtliga ledamöter och tjänstgörande ersättare från Moderaterna 

reserverar sig mot nämndens beslut till förmån för sitt eget förslag 

som redovisas nedan. 

 

Reservation 

Samtliga ledamöter från Liberalerna reserverar sig mot nämndens 

beslut till förmån för sitt eget förslag som redovisas nedan. 

 

Ärendet 

Kommunstyrelsen har överlämnat motion (2017:54) av Anna König 

Jerlmyr m. fl. (M) om åtgärder för ett säkrare och tryggare 

Stockholm för alla. Motionärerna yrkar att kommunfullmäktige 

beslutar om 17 åtgärder för att öka tryggheten i staden. 

 

Socialförvaltningen svarar i detta tjänsteutlåtande på de åtgärder 

som rör verksamheter eller ansvarsområden som ligger inom 

socialförvaltningens rådighet. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 17 

november 2017. 

 

Förslag till beslut  

Ordföranden föreslår att nämnden beslut enligt förvaltningens 

förslag. 

 

Vice ordföranden Andréa Ström m.fl. (M) föreslår att nämnden 

beslutar följande 
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1. Motion av Anna König Jerlmyr m.fl. (M) om åtgärder för ett 

säkrare och tryggare Stockholm för alla tillstyrks. 

2. Därutöver anförs följande. 

 

Medborgarna i Stockholms stad upplever sig inte längre lika trygga 

som förr. Flera i närtid publicerade trygghetsmätningar för staden 

och regionen visar tydliga förändringar i hur den upplevda oron för 

brott och otryggheten ökar samt att det finns stora och svåra 

problem med brottsutsatta områden i staden. 

 

Trygghet och säkerhet är ett av våra viktigaste välfärdsuppdrag. Vi 

kommer aldrig att acceptera att människor i olika delar av 

Stockholms stad får sin frihet begränsad och livskvalitet försämrad 

på grund av otrygghet och kriminalitet. Det är dags att Stockholms 

stad slutar vara passiv i säkerhets och trygghetsfrågorna. 

Moderaterna vägrar att acceptera att människors frihet kringskärs av 

kriminalitet. Vi värnar om upprätthållande av samhällskontraktet 

och prioriterar insatser för en ökad trygghet med förslag om bland 

annat fler kommunala ordningsvakter, kameraövervakning och 

platssamverkan för ökad trygghet på otrygga platser. 

 

Moderaterna har en rad åtgärder som ska öka tryggheten för alla 

stockholmare samt göra det svårare att vara kriminell i Stockholm. 

Tills fler poliser är på plats ska Stockholms stad arbeta med fler 

ordningsvakter för att öka säkerheten och tryggheten i stadsdelarna. 

Det ska inrättas en stadsövergripande trygghetsjour dit lokala 

handlare och boende kan vända sig för att tillfälligt öka närvaron av 

ordningsvakter. Detta riktar sig framförallt till lokala centrum och 

handlare som inte har råd att egna säkerhetsvakter ur egen kassa. 

Som en del i det trygghetsskapande arbetet ska kommunstyrelsen 

verka för att regering utökar ordningsvakternas mandat och 

befogenheter så att de på sikt kan avlasta polisens arbete, verka 

brottsförebyggande, höja den upplevda tryggheten och stävja den 

eskalerande kriminaliteten. Stockholms stad ska även arbeta mer 

aktivt med kameraövervakning av särskilt utsatta platser. 

 

Trygghet ska råda i staden oavsett bostadsadress. Otrygga miljöer 

och platser måste och ska fasas bort. Både den upplevda och den 

faktiska tryggheten hos stockholmarna ska öka. Det handlar om att 

ta tillbaka platsen till invånarna och investera långsiktigt. I dag 

finns det områden där en stor del av befolkningen undviker att gå ut 

kvällstid. Därför vill vi skapa mer levande platser med 

platssamverkan. Genom att på specifikt utpekade platser mäta den 

upplevda tryggheten dag som natt samt kartlägga vilka som rör sig 
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vid platsen över dygnet skapas förutsättningar för att förbättra 

upplevelsen av platsen. Genom att offentlig och privat sektor 

samverkar skapas ett helhetsansvar för platsen som genom 

samfinansiering ger förutsättningar för aktiviteter och lokal 

utveckling. 

 

Vi vill arbeta för trygga, rena och väl upplysta stadsmiljöer. 

Säkerheten i Stockholms olika stadsdelar ska öka genom ett aktivt 

och systematiskt arbete, till exempel genom regelbundna 

trygghetsvandringar. En nära och strukturerad samverkan med olika 

föreningar som kan bidra med civilsamhällets krafter i arbetet är 

värdefullt, parallellt med insatser från rättsvårdande myndigheter 

som säkerställer efterlevnad av ordningslagen och stadens lokala 

ordningsföreskrifter. 

 

Förekomsten av olagliga boplatser vittnar om en djup social 

utsatthet, medför oacceptabla sanitära och omänskliga villkor och 

skapar otrygghet i stadsmiljön. Moderaterna vill att en nollvision 

ska råda för olagliga boplatser, svensk lag och stadens 

ordningsföreskrifter ska gälla lika för alla. Staden måste arbeta 

målmedvetet med verksamma insatser för att förebygga 

etableringen av olagliga boplatser och stärka dialogen och 

samverkan med berörda aktörer. 

 

Bibliotek, skolgårdar, idrottsanläggningar och simhallar ska 

självfallet vara platser som är fredade från stök, otrygghet och våld. 

Men så är tyvärr inte alltid fallet. Därför vill Moderaterna satsa på 

trygghetsskapande åtgärder och insatser för kommunala platser och 

miljöer i staden.  

 

Alla stadsdelar i Stockholm ska ha en trygg och attraktiv stadsmiljö 

som uppmuntrar människor till vistelse. Är stadsmiljön nedsliten 

och skräpig och ger en otrivsam känsla ökar känslan av upplevd 

otrygghet. Kriminalitet och otrygghet ska motverkas genom 

åtgärder som fysiskt bygger in trygghet i stadsmiljön: 

promenadvägar, belysning, växtlighet, placering av konstruktioner 

eller gångstråk. 

 

Alla ska våga vara ute på kvällen i Stockholm. Mörka och otrygga 

platser ska lysas upp Moderaterna vill införa en satsning på 

belysning, inte bara av märkesbyggnader i centrala delar av staden 

utan belysa även tunnlar, platser och broar i satsningen Stockholm 

light night. 
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Klotter, nedskräpning och skadegörelse förfular det offentliga 

rummet och skapar otrygghet i stadsmiljön varhelst det 

förekommer. Moderaterna kommer aldrig att kompromissa med att 

Stockholm ska vara klotterfritt och att det ska vara rent och städat 

på allmänna platser såsom gator, torg och parker. Nolltoleransen 

mot klotter ska återinföras och efterlevnaden av klotterförbudet ska 

prioriteras, framförallt ur ett trygghetsperspektiv. Stadens 

städgarantier, som innebär att städning, tömning av papperskorgar 

och klottersanering ska ske inom 24 timmar efter anmälan, ska 

förbättras. Information om stadens städgaranti ska finnas tillgänglig 

i anslutning till publika platser som torg, parker och grönytor. 

 

Ledamöterna Isabel Smedberg Palmqvist och Frida Johansson 

Metso (båda L) föreslår att nämnden beslutar följande 

 

1. Att delvis bifalla motionen. 

2. Att därutöver anföra följande. 

 

I vissa områden runt om i Stockholm finns i dag ett så stort 

kriminellt inflytande att det begränsar människors vardag och frihet. 

Kriminaliteten begränsar människors frihet att röra sig i staden, att 

driva affärsverksamhet, att bosätta sig var man vill, att leva med den 

man vill. Flera unga människor har mist livet i skjutningar och 

andra våldsdåd kopplat till den organiserade brottsligheten. Och 

kriminella grupperingar försöker gång efter gång slå tillbaka mot 

polisen, med brända bilar, skadegörelse och attacker mot enskilda 

som resultat. I Tensta, Husby och Rinkeby har kriminaliteten lett till 

att företagare inte längre kan driva sina butiker. Människorna i 

dessa stadsdelar undrar varför de ska stå ut med en större otrygghet 

än andra och efterfrågar en mer närvarande polis. Vi liberaler 

kommer aldrig att finna oss i den här utvecklingen. Den går att 

vända och den måste vändas, så att människors frihet kan 

garanteras. 

 

Något av det allra viktigaste vi kan göra för att hejda denna 

våldsvåg är att stoppa nyrekryteringen till de kriminella nätverken. 

Den organiserade brottsligheten, men även lösare sammansatta 

kriminella nätverk, i Stockholm drar sig inte för att rekrytera 

ungdomar och rentav barn till en kriminell livsstil. Polisen pekar på 

att grovt kriminella organiserar nätverk av barn och unga för att 

vara deras ”sköldar” mot en upptrappad polisiär närvaro där de 

kriminella verksamheterna hotas. Kriminalvården larmar dessutom 

om att det finns en alltmer belastad grupp unga multikriminella som 

har en mycket låg motivation för att ta del av några stödjande 
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samhällsinsatser. De vill inte, eller kan inte, ta sig in i ett ordnat liv 

fritt från brottsligheten. 

 

För den unge person som vill lämna brottsligheten har vi i 

Stockholm sociala insatsgrupper sedan flera år. Men för de unga 

personer som inte har den minsta tanke på att lämna brottsligheten, 

som känner att man har en tillhörighet till sin kriminella grupp, 

återstår ytterst lite. Sådant är systemet – trots att en sådan person är 

farlig för sina medmänniskor. 

 

Vi liberaler har därför i flera år drivit att socialtjänsten måste få nya 

befogenheter, exempelvis bättre möjligheter att omhänderta enligt 

LVU, eller till exempel kunna vitesförelägga föräldrar som inte 

deltar i möten om deras barns framtid minska risken att det behöver 

gå så långt som till ett omhändertagande. För att hindra de 

kriminellt drivande unga som ännu går i skolan att dra med sig sina 

klasskamrater in i brottslighet måste också skolan få fler verktyg att 

ge till exempel enskild undervisning. 

 

Vi ser ett utanförskap som är mycket svårt att ta sig ur, om man väl 

hamnar där. Det är en mycket viktig uppgift för stadens ledning 

liksom för polisen och rättsväsendet att förhindra att fler unga dras 

in i den grova brottsligheten. 

 

Men det fåtal av befolkningen som trots allt ägnar sig åt brottslighet 

kan inte ostört tillåtas förstöra för alla andra, utan måste mötas av 

tydliga konsekvenser från samhället - och deras möjligheter att ägna 

sig åt brott måste minimeras. Det kräver åtgärder av en helt annan 

omfattning än vad vi ser i Stockholm idag. 

 

Vi liberaler har därför föreslagit ett paket av åtgärder för ett 

tryggare Stockholm, med alltifrån trygghetskameror och 

trygghetsvakter, till en lokal jour dit handlare och andra kan vända 

sig dygnet runt vid akuta otrygga situationer. 

 

En mer närvarande samhällsapparat, med fler synliga poliser som 

skapar trygghet och klarar upp brott, är nödvändigt i Sverige. 

Liberalerna har föreslagit fler poliser och fler beredskapspoliser. 

Tills en välfungerande polis med större resurser finns på plats kan 

trygghetsvakter, anställda i kommunerna, hjälpa till med att skapa 

närvaro och synlighet där behoven är stora. Vi har i vårt 

budgetförslag avsatt 100 mnkr för att Stockholms stad ska kunna 

anställa minst 200 trygghetsvakter. Dessa ska rekryteras till de 

områden där behoven är som störst, i nära samverkan med polisen 

och efter lokala behov. Socialdemokraternas svar på detta har varit 
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avvisande, för att nu i elfte timmen halvhjärtat komma med ett 

förslag om att anställa omkring 40 ambulerande vakter. Det är både 

för lite och för sent.   

 

Vid sidan av de akuta säkerhetsinsatserna i områden där människor 

idag upplever begränsningar i sina möjligheter att leva i frihet och 

att driva verksamheter och företag utan rädsla för kriminellas 

repressalier behövs också andra, långsiktiga lösningar. Det handlar 

om att stärka de sociala trygghetssystem, rusta skolorna, rusta upp 

och bygga om otrygga områden, garantera offentlig service som 

post och kontanttjänster, stötta handlare och skapa fler offentliga 

arbetsplatser. På dessa områden har Socialdemokraterna gjort för 

lite eller ingenting. Vi måste också bättre ta lokala aktörers, 

fastighetsägares och näringslivet, engagemang tillvara. Att skapa 

goda förutsättningar för trygghet och framtidstro i de områden där 

samhällskontraktet utmanas kräver uthållighet både på det lokala 

och på det nationella planet. 

 

Internationella förebilder finns för hur utvecklingen kan vändas i 

områden med mycket stora sociala problem. Så kallade BID:s, 

Business Improvement Districts, gör mätbar skillnad i många länder 

och handlar om att fastighetsägare går samman och gemensamt 

vårdar och rustar upp de områden där de verkar. Det är bland annat 

med detta arbetssätt, samt med ett närvarande samhälle med fler 

poliser, som New York sedan 1980-talet lyckats vända otrygga 

stadsdelar till levande och trygga sådana. De första insatserna kan 

vara att enas om snabba insatser i det egna beståndet, som att en 

krossad ruta byts ut eller att klotter saneras snabbt. Sådana åtgärder 

har enligt broken windows-teorin belagts vara preventivt 

verksamma. Men ett BID är också en utmärkt aktör för långsiktig 

upprustning av området där de verkar. 

 

För att vända utvecklingen krävs en gemensam kraftsamling med 

konkreta incitament för samtliga berörda samhällsaktörer att stärka 

närvaron i brottsutsatta stadsdelar. Regeringen bör snarast tillsätta 

en nationell förhandling med de kommuner, landsting och privata 

aktörer som verkar i utsatta områden – det nya Sverigebygget, på 

modell efter Sverigeförhandlingen. Förhandlingen måste omfatta 

fler närvarande offentliga myndigheter och arbetsplatser, bättre 

offentliga miljöer och upprustade bostadsområden, insatser för att få 

fler i riktiga jobb och bryta det bidragsberoende som är kännbart i 

flera av stadsdelarna och bättre skolor som ger barnen bättre 

framtidschanser.  
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Det Sverigebygge som vi föreslår måste bjuda in dessa 

fastighetsägarföreningar och genom avtal slå fast vars och ens 

ansvar för social, ekonomisk och trygghetsmässig upprustning i sitt 

lokalområde. Med långsiktiga överenskommelser i avtal på 15 till 

20 års sikt kan privata fastighetsägare, butiksinnehavare, företag 

och näringslivsorganisationer våga planera och investera långsiktigt 

av sina egna medel. Men de stora, övergripande satsningar som 

behövs, som åligger det offentliga, måste staten och kommunerna 

stå för. Därför behövs statliga pengar för infrastruktur- och 

säkerhetsinvesteringar avsättas för åtgärder inom förhandlingen.  

 

Förhandlingen ska mynna ut i konkreta och tidssatta åtaganden för 

säkrare stadsdelar under lång tid framöver. Finansieringen måste 

komma från staten, berörda kommuner och landsting, och lokala 

fastighetsägarföreningar (BID:s) utifrån var och ens ansvarsområde. 

Satsningarna måste syfta till att ge människor bättre förutsättningar 

genom ökat och funktionsblandat bostadsbyggande, upprustade 

lokala centrum, fler i jobb, och åtgärder för att minska 

brottsligheten och därmed risken att bli utsatt för brott. Fler 

kommunala förvaltningar och statliga myndigheter behöver flyttas 

ut från innerstadskärnorna till stadsdelar som är i behov av ökad 

dagbefolkning, större underlag för handel och service och fler 

arbetsplatser.  

 

Vi har för vår del redan nu budgeterat för en trygghetsmiljard till 

2028 för att rusta bostadsområden, bygga nytt och bygga om, för 

tryggare stadsmiljöer i hela staden. Vi går också fram med högre 

tillskott till förskola och skola och satsningar på socialtjänsten. 

Satsningar som ska leda till att halvera andelen elever som går ut 

grundskolan utan gymnasiebehörighet i de stadsdelar som har de 

största utmaningarna, och halvera den upplevda otryggheten i de 

stadsdelar där den är som störst. 

 

Om vi inte samordnar insatserna för ökad säkerhet och trygghet, 

riskerar vi att återupprepa gångna misstag där spretiga satsningar 

avlöser varandra samtidigt som samhället backar tillbaka på andra 

områden. Istället behövs långsiktiga överenskommelser som 

fokuserar på sociala, ekonomiska och andra utmaningar samtidigt, 

för att rusta våra samhällen mot brott och för att värna människors 

frihet och trygghet.  

 

Att återupprätta friheten och tryggheten i Stockholms 

bostadsområden kräver att rättsstaten klarar sitt uppdrag. Det krävs 

också att Stockholms stad leds av ett styre som förstår att 

tryggheten är en av stadens viktigaste frihetsfrågor under en lång tid 



 Socialnämnden 
 Protokoll 
 2018-01-30 
 Sida 21 (45) 

 

framöver. Utan att människor kan känna trygghet och rörelsefrihet, 

utan att unga skyddas från att dras med i brottslighet, går det inte att 

stärka skolresultat, vända utanförskap och skapa framtidstro. Därför 

är det sorgligt att behöva konstatera att Stockholms 

socialdemokraters trygghetspolitik saknar trovärdighet. 

 

Beslutsordning 

Ordföranden ställer förslagen mot varandra och finner att nämnden 

beslutar enligt förvaltningens förslag. 

 

 

 

§ 8 

Återvandringsbidrag för hemvändande flyktingar, motion 

(2017:40)  

Svar på remiss från kommunstyrelsen 

Dnr 1.7.1-609/2017 

 

Socialnämndens beslut 

 

Socialnämnden hänvisar till tjänsteutlåtandet som svar på 

remissen. 

 

Ärendet 

Kommunstyrelsen har remitterat en motion från Per Ossmer och 

Martin Westmont (båda SD) om att kommunen ska informera om 

återvandringsbidrag för hemvändande flyktingar och även i 

förekommande fall utbetala kommunala återvandringsbidrag.  

I motionen föreslås att kommunfullmäktige uppdrar åt socialroteln 

att lämpliga kommunala organ ska informera om möjligheten till 

återvandringsbidrag för hemvändande flyktingar samt att 

Stockholms stad ska betala ut återvandringsbidrag. 

 

Migrationsverket har i uppdrag att informera och underlätta för 

flyktingar och andra skyddsbehövande med uppehållstillstånd som  

vill återvandra till sina hemländer. Kommunen hänvisar därför 

enskilda kommuninvånare som söker information om möjlighet till 

återvandring till Migrationsverket. Mot denna bakgrund anser 

förvaltningen inte att socialtjänsten ska ges något särskilt uppdrag 

att informera om möjligheten till återvandring. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 13 

december 2017. 

 

Beslutsordning 
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Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

§ 9 

Stadsövergripande handlingsprogram för minskad 

nyrekrytering till brottslighet, motion (2017:49) 

Svar på remiss från kommunstyrelsen 

Dnr 1.7.1-564/2017 

 

Socialnämndens beslut 

 

Socialnämnden hänvisar till tjänsteutlåtandet som svar på 

remissen. 

 

Reservation 

Samtliga ledamöter för Liberalerna reserverar sig mot nämndens 

beslut till förmån för sitt eget förslag som redovisas nedan. 

 

Ärendet 

Liberalerna i Stockholms stad motionerar om ett stadsövergripande 

handlingsprogram för minskad nyrekrytering till brottslighet.  

Motionärerna yrkar på att kommunfullmäktige ger 

kommunstyrelsen i uppdrag att i samråd med polisen och 

civilsamhället ta fram ett program för stadens samlade arbete med 

ungdomar som riskerar dras in i brottslighet. De vill att det 

operativa arbetet i enlighet med programmet bedrivs i nära 

samverkan med polisen.  

  

Socialförvaltningen delar motionärens uppfattning om att arbetet för 

minskad nyrekrytering till brottslighet kräver nära samverkan 

mellan kommun, polis och civilsamhälle.  

 

Socialförvaltningen anser att de strategiska och operativa 

verksamheter Stockholms stad har tillgodoser de syften om nära 

samverkan med civilsamhälle och polis för att minska nyrekrytering 

till kriminella nätverk som Liberalerna motionerar om. 
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Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 27 

oktober 2017. 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden föreslår att nämnden beslutar enligt förvaltningens 

förslag. Ledamöterna Isabel Smedberg Palmqvist och Frida 

Johansson Metso (båda L) föreslår att nämnden beslutar följande 

 

1. Att tillstyrka motionen. 

2. Att därutöver anföra följande. 

 

I vissa områden runt om i Stockholm finns i dag ett så stort 

kriminellt inflytande att det begränsar människors vardag och frihet. 

Kriminaliteten begränsar människors frihet att röra sig i staden, att 

driva affärsverksamhet, att bosätta sig var man vill, att leva med den 

man vill. Antalet dödsskjutningar i Stockholm fördubblades nästan 

under 2017. Företagare larmar om att de inte längre kan driva sina 

butiker. Utvecklingen kan vändas, men än så länge har regeringen 

och stadshusmajoriteten stått handfallna. 

 

Det behövs fler poliser och trygghetsvakter i brottsdrabbade 

områden för att öka tryggheten och stoppa den akuta våldsvågen, 

men vi måste också stoppa nyrekryteringen till de kriminella 

nätverken. Vi ser ett utanförskap som är mycket svårt att ta sig ur, 

om man väl hamnar där. Det är en mycket viktig uppgift för stadens 

ledning liksom för polisen och rättsväsendet att förhindra att fler 

unga dras in i den grova brottsligheten. 

 

Utmaningen är dels att öka ambitionsnivån ännu mera i ljuset av 

den senaste utvecklingen, dels att få de olika insatserna att samspela 

med varandra och utgå ifrån ett helhetsperspektiv. Såväl skolan som 

socialtjänsten, för att ta två exempel på kommunala 

verksamhetsområden, är verksamheter som är lagstyrda och där det 

finns en stark professionell kultur. Mycket arbete har lagts ner på att 

sänka trösklarna och få skolan och socialtjänsten att arbeta närmare 

tillsammans. Fortfarande finns det dock mycket att göra för att nå 

fram. 

 

Vi föreslår därför att Stockholms stad tar fram ett program för det 

samlade arbetet med ungdomar som riskerar att rekryteras in i den 

organiserade brottsligheten, eller på annat sätt väljer en kriminell 

livsstil. Framtagandet av programmet ska föregås av en djupgående 

analys av vilka svagheter som dagens samverkansformer har och 

vilka åtgärder som krävs för att förverkliga den satta målbilden. 
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Föreslagna åtgärder ska så långt som möjligt utgå från vetenskap 

och evidensbaserade metoder, och i de fall där det finns 

kunskapsluckor ska forskning och metodutveckling ingå. 

 

Vi vill starkt betona att såväl framtagandet av programmet, som 

implementeringen av det liksom det operativa arbetet i övrigt, måste 

bedrivas i nära samverkan med polisen och civilsamhället. 

Kommunen kan inte göra polisens arbete. Men vi måste göra vad vi 

kan för att identifiera, hjälpa och stödja ungdomar som riskerar att 

på olika sätt hamna i kriminalitet. 

 

Beslutsordning 

Ordföranden ställer förslagen mot varandra och finner att nämnden 

beslutar enligt förvaltningens förslag. 
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§ 10 

Utredningstider inom individ- och familjeomsorgen  

Yttrande över revisionsrapport från stadsrevisionen 

Dnr 1.6.1-606/2017 

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Socialnämnden hänvisar till tjänsteutlåtandet som yttrande 

över rapporten. 

2. Socialnämnden överlämnar tjänsteutlåtandet till 

revisionskontoret. 

3. Beslutet justeras omedelbart. 

 

Särskilt uttalande 

Vice ordföranden Andréa Ström m.fl. (M) lämnar följande särskilda 

uttalande 

 

Revisionskontoret har genomfört en granskning med syfte att 

bedöma om nämnderna har en styrning och uppföljning av 

handläggningsprocessen inom individ- och familjeomsorgen som 

säkerställer att förhandsbedömningar och utredningar avseende barn 

och unga genomförs inom lagstadgad tid.  

 

Det är beklagligt att det fortfarande är långa utredningstider som 

överskrider den lagstadgade tiden. Trots att detta har varit välkänt 

under flera år utan att några åtgärder vidtagits. Det finns även stora 

brister när det gäller dokumentationen av utredningens planering 

samt barn och ungas bästa i utredningen. Kritiken framkommer 

främst till stadsdelsnämnderna. Det viktigt att arbetet utvecklas och 

att det sker en rättssäker handläggning av ärenden. Inte minst 

handlar det om att skydda barnet och kunna behandlingsinsatser så 

fort som möjligt.  
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Antalet anmälningar om barn som far illa eller riskerar att fara illa 

till stadens socialtjänst har ökat de senaste åren. Från 2011 till 2016 

har anmälningar ökat med 100 procent, det är en årlig ökning med 

20 procent. Det ställer givetvis krav på en effektiv organisation för 

att kunna hantera en sådan mängd ärenden. Dessvärre har andelen 

utredningar som pågått längre än de lagstadgade fyra månaderna i 

genomsnitt legat på 43,1 procent sedan 2011. I den senaste 

mätningen 2016 förekommer variationer bland stadsdelsnämnderna 

mellan 10,7 procent och 59,8 procent av utredningarna som pågått 

längre än den lagstadgade tiden.  I nuläget finns det varken en 

central uppföljning eller redovisning avseende hur 

stadsdelsnämnderna lever upp till socialtjänstlagens krav om att 

genomföra en förhandsbedömning inom 14 dagar.  

 

Det är förkastligt att denna negativa utveckling har pågått under 

flera år. Staden måste kunna garantera ett skydd för barnen och 

kunna leva upp till de lagstadgade kraven.  

 

Särskilt uttalande 

Ledamöterna Isabel Smedberg Palmqvist och Frida Johansson 

Metso (båda L) lämnar följande särskilda uttalande 

 

Barn och ungdomar som blir aktualiserade hos socialtjänsten måste 

snabbt få en förhandsbedömning och en utredning. Att skydda barn 

som befinner sig i familjer med problem och att snabbt verka för en 

trygg hemmiljö och en fungerande skolgång är en av samhällets 

viktigaste uppgifter. Revisorernas granskning visar att i en 

betydande andel av barnärendena uppfylls inte de lagstadgade 

tidskraven. Så har varit fallet under ett antal år. 

 

De barn och unga som ärendet gäller har en i lag fastslagen rättighet 

att få sin situation utredd utan dröjsmål. Det får inte utvecklas en 

kultur där de lagstadgade tidsgränserna betraktas som någonting 

som är valfritt att förhålla sig till. Den passivitet som 

stadsdelsnämnderna enligt vad som framgår av revisorernas 

granskning verkar uppvisa är inte acceptabel. Detta gäller även om 

man beaktar de förmildrande omständigheter som finns i form av en 

periodvis mycket hård arbetsbelastning, ett stadigt ökande antal 

orosanmälningar och de strukturella problem med 

personalomsättning och svårigheter att behålla erfaren personal som 

funnits i socialtjänsten. 

 

Givetvis måste stadsdelsnämnderna – inte bara de granskade utan 

alla – förbättra arbetet med uppföljning för att se till att 
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tidsgränserna hålls. Det är också viktigt att barnets bästa noga 

dokumenteras, inte minst för att själva dokumentationsprocessen 

tvingar handläggarna att närma sig ärendet utifrån ett 

barnperspektiv. I slutändan krävs det ett bra ledarskap inom 

socialtjänsten, i kombination med en tillräcklig och stabil 

bemanning av erfarna handläggare, för att få arbetssätt på plats som 

säkerställer att barn och unga får sina behov utredda med kvalitet 

och inom lagstadgad tid. 

 

Ärendet 

Revisionskontoret har genomfört en granskning med syfte att 

bedöma om nämnderna har en styrning och uppföljning av 

handläggningsprocessen inom individ- och familjeomsorgen som 

säkerställer att förhandsbedömningar och utredningar avseende barn 

och unga genomförs inom lagstadgad tid. 

 

Granskningen visar bl.a. att stadsdelsnämnderna behöver utveckla 

sin styrning, uppföljning och arbetssätt avseende handläggning och 

förhandsbedömningar, samt säkerställa tillförlitligheten i 

redovisningen av utredningstider. 

 

Socialnämnden rekommenderas att ge kommunfullmäktige 

underlag till beslut om revidering av stadens riktlinjer för 

handläggning och dokumentation av barn- och ungdomsärenden 

inom individ- och familjeomsorgen.  

 

Socialnämnden överlämnar tjänsteutlåtandet som yttrande över 

rapporten. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 27 

december 2017. 

 

Beslutsordning 

Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 
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§ 11 

Trygghet och delaktighet  

Yttrande över revisionsrapport från stadsrevisionen 

Dnr 1.6.1-607/2017 

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Socialnämnden hänvisar till tjänsteutlåtandet som yttrande 

över rapporten. 

2. Socialnämnden överlämnar tjänsteutlåtandet till 

revisionskontoret. 

3. Beslutet justeras omedelbart. 

 

Särskilt uttalande 

Vice ordföranden Andréa Ström m.fl. (M) lämnar följande särskilda 

uttalande 

 

Revisionskontoret har genomfört en granskning med syfte att 

bedöma om berörd styrelse, nämnder och bolag genomför 

aktiviteter för trygghetsskapande åtgärder i närmiljön och för 

medborgarnas delaktighet i den lokala samhällsutvecklingen. 

 

Revisorernas granskning visar att nämnderna och bolagen genomför 

aktiviteter för trygghetsskapande åtgärder i närmiljön, enligt 

fullmäktiges uppdrag. Moderaterna anser dock att detta inte är 

tillräckligt. Stadens trygghetsmätning visar att andelen 

stockholmare som upplever otrygghet i bostadsområdet har ökat de 

senaste åren. Även rädsla för att utsättas för brott har ökat, likväl 

som oro för att utsättas för våld och överfall i den offentliga miljön. 

Vidare visar undersökningen att andelen som varit utsatta för hot 

ökat i staden de senaste åren.  
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Vi har också områden i Stockholm där människor löper risk att 

hamna i skottlinjen på allmänna platser i tätbebyggda områden. 

Hittills i år har femton personer dödats till följd av skjutningar i 

Stockholms län och bara de senaste månaden har ett stort antal 

skjutningar ägt rum i regionen. Det är uppenbart att situationen är 

ytterst allvarlig. Det krävs ett samlat grepp kring trygghetsfrågorna 

och säkerställa att det arbete som pågår också ger avsedda effekter.  

 

När det gäller delaktighet och påverkan i den lokala 

samhällsutvecklingen genomförs ett antal projekt för att öka 

delaktigheten. Samtidigt visar rapporter att det är främst 

välutbildade personer från socioekonomiskt starka områden deltar i 

större utsträckning i allmänna val, politiska partier samt i det civila 

samhället och får därmed också ett större inflytande över politiken 

än mindre resursstarka personer. Med anledning av är det väsentligt 

att se över de insatser som görs och omvärdera insatserna om de 

inte får avsedd effekt.   

 

Särskilt uttalande 

Ledamöterna Isabel Smedberg Palmqvist och Frida Johansson 

Metso (båda L) lämnar följande särskilda uttalande 

 

Varje stockholmare har rätt att känna sig trygg och orädd i sin 

närmiljö. Det trygghetsskapande arbetet är ett arbete för frihet. 

 

Revisorerna har granskat stadens arbete med trygghet och 

delaktighet. Enligt revisorerna så bedrivs det ett antal 

trygghetsskapande insatser och det finns en förhållandevis tydlig 

ansvarsfördelning mellan olika nämnder. Vi noterar att revisorerna 

inte har några anmärkningar på socialnämndens arbetssätt. 

 

Samtidigt ser vi hur otryggheten ökar i de allra flesta stadsdelarna. 

Handlare håller sina butiker stängda i protest. Utvecklingen går åt 

fel håll. Frågan är inte om de insatser som görs är tillräckligt 

strukturerade utan om det är rätt insatser.  

 

På lång sikt så är en bra skola för alla barn och tidiga sociala 

insatser förutsättningar för att förhindra nyrekrytering till brott. De 

skolor som behöver det mest ska ha Sveriges bästa lärare, som har 

tid att fokusera på undervisning. Samverkan mellan skolan och 

socialtjänsten måste förbättras, vilket även revisorerna tidigare 

påpekat. Arbetet med sociala insatsgrupper måste bedrivas uthålligt. 
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Samtidigt står vi inför ett läge där omedelbara insatser krävs för att 

öka tryggheten och upprätthålla rättssamhället. Här måste 

stadsdelsnämnderna få hjälp från kommunstyrelsen, inte genom 

kommissioner och projektpengar utan genom handfasta åtgärder 

såsom centralt upphandlade trygghetsvakter på brottsutsatta platser 

och en långsiktig satsning på trygghetsskapande investeringar i den 

fysiska miljön. 

 

Kommunstyrelsen måste också med betydligt större kraft än tidigare 

verka mot externa aktörer, såsom polisen och regeringen, för att få 

till stånd ett långsiktigt handslag för stärkt gemensam offentlig 

närvaro i ytterstaden samt juridiska förutsättningar för 

trygghetsskapande åtgärder såsom större möjligheter till en flexibel 

och träffsäker kameraövervakning av brottsdrabbade platser. 

Utvecklingen går att vända, men det kräver en politisk ledning i 

stadshuset och i regeringen som inte bara i ord utan i handling ger 

trygghetsfrågorna den prioritet stockholmarna har rätt att förvänta 

sig. 

 

Ärendet 

Revisionskontoret har genomfört en granskning med syfte att 

bedöma om berörd styrelse, nämnder och bolag genomför 

aktiviteter för trygghetsskapande åtgärder i närmiljön och för 

medborgarnas delaktighet i den lokala samhällsutvecklingen. 

 

Granskningen visar att de granskade nämnderna och bolaget 

genomför aktiviteter för trygghetsskapande åtgärder i närmiljön, 

enligt fullmäktiges uppdrag. Granskningen visar också att 

socialnämnden har en plan för det lokala utvecklingsarbete som 

redogör för nämndens mål och arbetssätt samt prioriterade åtgärder 

för medverkan i stadsdelsnämndernas arbete. 

 

Socialnämnden överlämnar tjänsteutlåtandet som yttrande över 

rapporten. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 20 

december 2017. 

 

Beslutsordning 

Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 
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§ 12 

Verksamhetsberättelse för socialnämnden 2017 

Dnr 1.3.1-585/2016 

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Socialnämnden godkänner verksamhetsberättelsen för 2017. 

2. Socialnämnden överlämnar verksamhetsberättelsen till 

kommunstyrelsen. 

3. Socialnämnden återredovisar 62,2 mnkr avseende ej 

utnyttjade medel för mottagande av nyanlända. 

 

Särskilt uttalande 

Vice ordföranden Andréa Ström m.fl. (M) lämnar följande särskilda 

uttalande 

 

I verksamhetsberättelsen för 2017 redovisas flera mål som har 

infriats under året. Vi ställer oss positiva till flera av de satsningar 

som har genomförts och vill tacka förvaltningen för en bra 

redovisning av socialnämndens verksamhetsområde.  

 

Samtidigt ser vi att det återstår flera utmaningar i staden. Stockholm 

är idag en segregerad stad. Rinkeby – Kista är en av de stadsdelar 

med högst arbetslöshet och en hög andel som uppbär ekonomiskt 

bistånd. Jämfört med Östermalm är andelen arbetslösa drygt fyra 

gånger större i Rinkeby-Kista. Här finns också en stor koncentration 

av personer med utländsk bakgrund. Utmaningen ligger i att få fler i 

arbete, en bättre integration och korta vägen från bidrag till jobb. 

Dessvärre står socialdemokratiska majoriteten handfallna. Istället 

för att lösa de problem Stockholm står inför med kraftfulla reformer 
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har majoriteten valt att förlita sig på att den ekonomiska 

högkonjunkturen, subventionerade anställningar och en utökad 

bidragslinje. Det håller inte. Nu råder brinnande högkonjunktur, 

men snart väntar en lågkonjunktur och majoritetens passivitet och 

oförmåga att ta itu med segregationen såväl som integrationen är 

mycket oroväckande.  

 

Flyktingkrisen har satt sina spår. Med facit i hand kan vi konstatera 

att Stockholm brustit i flera avseende gällande mottagandet av 

nyanlända. Det var givetvis en extraordinär situation, Sveriges 

kommuner ställdes under hård press och Stockholm var inget 

undantag. Bristerna har  dock varit av så stark karaktär att det inte 

går att förbise med argumentation som bygger på att situationen var 

exceptionell.  Under 2015 upptäcktes bland annat allvarliga brister i 

hanteringen av ensamkommande barn. Barn placerades i boende 

som varken hade utretts eller upphandlats. Stora brister i 

uppföljning resulterade i att barn for illa i deras familjehem. Trots 

denna erfarenhet saknas fortfarande tydliga riktlinjer för hur 

majoriteten ska säkerställa att ett sådant förfarande inte upprepas 

igen.  Den stora arbetsbördan som även tillkommit stadens 

socialsekreterare i samband med mottagandet har varit ohållbar. En 

instabil arbetssituation med en omfattande personalomsättning, hög 

arbetsbelastning samt stora svårigheter att rekrytera erfaren personal 

vilket också har medfört allvarliga brister i verksamheten.  

 

Socialdemokraterna förmår inte heller att hantera mottagandet på ett 

bra och värdigt sätt för de nyanlända som har fått uppehållsrätt. Det 

saknas ett bra mottagande med tydliga insatser som leder till jobb, 

studier och egen försörjning. Detta till trots har ändå majoriteten 

beslutat om att ge bistånd till barn till personer som vistas illegalt i 

Sverige. Det vill säga personer som har sökt asyl men fått avslag 

men även till dem som inte sökt asyl. Det är en felprioritering. Dels 

borde resurserna gå till att klara av mottagandet av de personer som 

fått asyl för att bygga sin framtid i Sverige. Dels är det en 

omänsklig och ohållbar situation. Barn görs till familjeförsörjare 

och tvingas leva i utsatthet i ett växande skuggsamhälle. 

Förutsättningarna för det nya försörjningsstödet är också oklara. 

Majoriteten kan varken svara på vad bidraget kommer att kosta, hur 

många personer som omfattas eller hur det i praktiken ska gå till att 

ge bidrag till personer som samtidigt måste gömma sig för polisen.  

 

Många unga i förorten lever idag med hedersnormer. En 

enkätundersökning av varken hora eller kuvad visar att andelen 

tjejer som upplever sig "mycket hårt kontrollerade" är 82 procent i 

Stockholm. För andelen killar är siffran  63,2 procent.  Ser vi till 
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mörkerantalet är siffrorna  troligen ännu högre. I flera fall har unga 

tjejer kontaktat socialtjänsten vid rädsla att exempelvis bli bortgift , 

men istället för att vidta ordentliga åtgärder har man kontaktat 

vårdnadshavare, och det har skyndat på processen att barnen har 

blivit förda ur landet. Det är oacceptabelt att unga flickor och pojkar 

tvingas till tvångsäktenskap trots vetskapen hos socialtjänsten. 

Myndigheter behöver få kunskap i hur man förebygger 

hedersrelaterat våld men också hur man ska agera i en akut 

situation. Alla som kommer i kontakt med unga som utsätt för 

hedersrelaterat våld och förtryck behöver veta vid första samtalet 

hur man ska agera. Barnen måste också kunna omhändertas om de 

befinner sig i riskzon att bli utsatta. Det är positivt att det nu finns 

ett stadsövergripande program på plats för motverka hedersförtryck. 

Men det räcker inte, vi måste se till att detta efterlevs och det är 

tydligt att det behövs mer insatser för att motverka denna typ av 

brott.  

 

I verksamhetsberättelsen framgår det att unga med psykisk ohälsa 

ökar framförallt för unga tjejer. Psykisk ohälsa är en allvarlig 

folkhälsosjukdom där flera insatser behövs. För att stärka arbetet 

ytterligare bör staden även samverka med andra städer världen över 

för att använda andras forskning beprövade erfarenheter kring 

ledning och styrning, stadsövergripande utvecklingsstöd och 

specifika insatser inom respektive förvaltningsområde.   

 

Förvaltningen har under året utvecklat sitt arbete med att integrera 

barnperspektivet i alla verksamheter, bland annat genom att 

inkludera barnperspektivet i samtliga introduktionsutbildningar. Det 

är positivt, samtidigt ser vi att relationsvåldshandläggningen i hög 

grad uppmärksammade barnen men att utredning inte alltid 

inleddes.  

 

Under 2017 gjordes även en granskning avseende barn med osäkra 

boendeförhållanden  inom ekonomiskt bistånd vid några 

stadsdelsförvaltningar. Granskningen visade att barnen överlag var 

osynliga i dokumentationen och att barnkonsekvensanalyser gjordes 

i alldeles för låg utsträckning. Detta är givetvis under all kritik. 

Barn är mycket utsatta och vi vill understryka vikten av att barns 

bästa alltid ska vara i främsta rummet.  

 

När det gäller målet om att stockholmare är trygga och säkra i 

staden uppfylls detta helt i verksamhetsberättelsen. Vi delar inte den 

uppfattningen. stadens trygghetsmätning att andelen stockholmare 

som upplever otrygghet i bostadsområdet har ökat de senaste åren. 

Även rädsla för att utsättas för brott har ökat, likväl som oro för att 
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utsättas för våld och överfall i den offentliga miljön. Vidare visar 

undersökningen att andelen som varit utsatta för hot ökat i staden de 

senaste åren.  

 

Vi har områden i Stockholm där människor löper risk att hamna i 

skottlinjen på allmänna platser i tätbebyggda områden. Hittills i år 

har femton personer dödats till följd av skjutningar i Stockholms län 

och bara de senaste månaden har ett stort antal skjutningar ägt rum i 

regionen. Det är uppenbart att situationen är ytterst allvarlig. Det 

krävs ett samlat grepp kring trygghetsfrågorna och säkerställa att 

det arbete som pågår också ger avsedda effekter.  

 

Från oktober 2016 till oktober 2017 har antalet biståndshushåll ökat 

med 160 hushåll. Antalet barn som lever i familjer med ekonomiskt 

bistånd har under denna samma period ökat med 300 barn. Det 

långvariga biståndet har visserligen sjunkit, men siffran är 

fortfarande hög. I oktober 2017 var hela 64 procent av 

biståndstagarna långvariga. Arbetslöshet är fortfarande den största 

anledningen till att personer söker ekonomiskt bistånd och 

arbetslösa omfattade 43 procent av de som sökte ekonomiskt 

bistånd i oktober 2017.  

 

Det är tydligt att majoriteten saknar en tydlig linje hur denna trend 

ska brytas. Människor måste få förutsättningar att gå från bidrag till 

jobb. Det är inte bara en vinst för samhället, utan med ett jobb 

kommer en inkomst för den enskilde, en inkomst som skapar 

självständighet, frihet och trygghet. Stockholm ska vara en stad där 

alla får chansen att utbilda sig, blir självförsörjande och göra en 

klassresa. Därför måste politiken uppmuntra och stärka människors 

egen förmåga istället för att erbjuda fler bidrag och kortsiktiga 

lösningar. 

 

I verksamhetsberättelsen framkommer det att ärenden som 

aktualiserats och handlagts av regionkoordinatorn för 

människohandel har företrädesvis gällt tiggeri och sexuell 

exploatering. Andelen tiggeriärenden i förhållande till sexuell 

exploatering har ökat. Regionkoordinatorn har under året handlagt 

fler tiggeriärenden som handlar om människohandel, 14 ärenden 

jämfört med hälften året innan. Tiggeriet berör nästan uteslutande 

personer av romskt ursprung och det förekommer att personer med 

psykisk funktionsvariation utnyttjas för tiggeri. Här krävs stärkta 

insatser. Moderaterna har länge förespråkat ett tiggeriförbud. Ett 

tiggeriförbud handlar inte om att blunda för människors utsatthet 

eller förbjuda fattigdom. Snarare tvärtom. Att försörja sig genom att 

tigga, etablera boplatser i offentliga miljöer eller uträtta sina behov 
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på lekplatser är en sanitär och omänsklig angelägenhet och inte en 

lösning för att bryta utanförskap. Moderaterna har också sedan 

tidigare påpekat att det förekommer organiserad brottlighet, 

människohandel och sexuell exploatering inom denna grupp. 

Dessvärre har vi inte fått gehör från majoriteten.  

 

Stockholm är en fantastisk stad att leva och bo i. Men inte för alla. 

Majoritetens politik som drabbar de mest utsatta och omintetgör för 

individ att kunna göra en klassresa. Moderaterna vill istället se ett 

Stockholm med en välfungerande välfärd, ett minskat utanförskap 

och ökad social trygghet för varje individ. Moderaterna vill se en 

modern och effektiv socialtjänst   

som kan möta det växande behovet och säkerställa att människor får 

den hjälp som de behöver. Vi vill se ett Stockholm som växer ihop, 

inte isär.   

 

Särskilt uttalande 

Ledamöterna Isabel Smedberg Palmqvist och Frida Johansson 

Metso (båda L) lämna följande särskilda uttalande 

 

Ett Stockholm där alla har möjlighet att förverkliga sin potential och 

där framtida generationer växer upp med jämlika livschanser kräver 

välfärd i världsklass. Föreliggande verksamhetsberättelse är den 

sista som presenteras före valet. Det finns ett antal områden där ett 

tydligt ledarskap och en mer offensiv politik hade krävts för att 

förbättra stockholmarnas levnadsvillkor. 

 

I grunden måste situationen i socialtjänsten förbättras genom en 

minskad personalomsättning och bättre villkor för socialsekreterare. 

Majoriteten påbörjar först nu en lönesatsning, vilket Liberalerna har 

krävt i ett par års tid. 

 

Mottagandet av nyanlända fortsätter givetvis att vara en prioriterad 

uppgift för nämnden. Ensamkommande flyktingbarn måste få bra 

hem med goda uppväxtvillkor. Samarbete och kontakt med gode 

män till ensamkommande barn måste förbättras. 

 

Otryggheten och den grova brottsligheten ökar i Stockholm. 

Klyftorna i trygghet mellan inner- och ytterstaden är stora. 

Majoriteten i stadshuset har varit passiv och inte agerat för att vända 

utvecklingen i utsatta områden. 

 

Tidiga sociala insatser krävs för att ge varje barn en bra start i livet. 

Tyvärr visar ett antal granskningar att barnperspektivet fortfarande 

brister i socialtjänsten. Det är allvarligt att barn inte blir sedda eller 
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får komma till tals på det sätt som de har rätt till, och att 

utredningstider inte hålls. 

 

Arbetet mot hedersrelaterat våld och förtryck måste vara prioriterat. 

Antalet personer som vänder sig till Origo ökar. Hedersförtrycket är 

den största kränkningen av mänskliga rättigheter i Stockholm idag 

men ges fortfarande inte den politiska prioritering som behövs. 

 

Många stockholmare med funktionsnedsättning har upplevt 

strängare praxis och bedömningar såväl från stadens sida som från 

statliga myndigheters. Staden har höga ambitioner vad gäller 

tillgänglighet och delaktighet, men verkligheten för många 

stockholmare är att det har blivit svårare att få ledsagning, 

kontaktperson eller personlig assistans. Det kan endast ändras 

genom tillräckliga ekonomiska resurser och genom ett tydligt 

politiskt ledarskap. 

 

Alldeles för många unga i Stockholm mår psykiskt dåligt. Inte 

minst många nyanlända barn har varit med om traumatiska 

händelser och är i behov av psykiatrisk hjälp. Samarbetet mellan 

skolan, socialtjänsten och landstinget måste fungera bättre. 

 

I Liberalernas Stockholm ska alla ha tryggheten och friheten att 

forma sitt eget liv. Oavsett vilka vi är, var vi kommer ifrån, eller 

vad som har hänt på resan hit, ska vi själva kunna välja vår framtid. 

 

Ärendet 

Förvaltningen har sammanställt verksamhetsberättelse för 

socialnämnden 2017. Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett 

tjänsteutlåtande daterat 22 januari 2018. 

 

Beslutsordning 

Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 
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§ 13 

Fortsatt omställning av enheten för ensamkommande 

Dnr 1.2.1-7/2018 

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Socialnämnden beslutar att Linggårdens asylboende (HVB) 

avvecklas. 

2. Förvaltningschefen får i uppdrag att genomföra den i ärendet 

beskrivna omställningen av Enheten för ensamkommande 

för att anpassa enhetens utbud till stadsdelsförvaltningarnas 

efterfrågan. 

 

Ärendet 

Efterfrågan på asylplatser har kontinuerligt minskat under hösten 

2017 och bedöms fortsätta att minska under hela 2018. Därför före-

slås ytterligare omställning av Enheten för ensamkommande. 

 

Förslaget innebär en minskning av det totala antalet asylplatser från 

74 till 29 platser. Minskningen av platser sker vid Älvsjö 

asylboende (HVB) samt genom att Linggårdens asylboende (HVB) 

avvecklas. Enhetens HVB-verksamheter samlokaliseras, dvs. 

Palatsets UT-boende (ungdomar som har fått uppehållstillstånd) 

samlokaliseras med Älvsjö asylboende.  

 

Föreslagen omställning innebär en minskning med 19 anställningar 

samt att Linggårdens och Palatsets lokaler kommer att tomställas. 
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Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 17 

januari 2018. 

 

Beslutsordning 

Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

§ 14 

Handlingsplan för socialtjänstens arbete med barnfamiljer 

som lever under osäkra boendeförhållanden 2017-2019 

Bilaga till Stockholms stads program mot hemlöshet 2014-

2019 

Dnr 3.1.1-653/2017 

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Socialnämnden godkänner handlingsplanen för 

socialtjänstens arbete med barnfamiljer som lever under 

osäkra boendeförhållanden 2017-2019 

2. Ärendet överlämnas till kommunfullmäktige 

 

Särskilt uttalande 

Vice ordföranden Andréa Ström m.fl. (M) lämnar följande särskilda 

uttalande 

 

Trots att majoriteten har haft en nollvision för barn i osäkra 

boendeförhållanden visar kartläggningar att antalet barnfamiljer 

som lever under osäkra boendeförhållanden ökar. I januari 2017 

redovisades att 342 familjer och sammanlagt 718 barn levde under 

osäkra boendeförhållanden. Vilket var en ökning med 41 

barnfamiljer och sammanlagt 83 barn sedan den föregående 

kartläggningen i april 2015. Moderaterna har sedan länge efterfrågat 

en handlingsplan för denna utsatta grupp, det därför positivt, om än 

sent, att en sådan nu kommer på plats. Vi vill också understryka 

vikten av att arbeta förebyggande med denna grupp och säkerställa 



 Socialnämnden 
 Protokoll 
 2018-01-30 
 Sida 39 (45) 

 

att ingen barnfamilj ska vänta längre än en vecka på budget- och 

skuldrådgivning. 

 

Ärendet 

Stadens kartläggningar visar att antalet barnfamiljer som lever 

under osäkra boendeförhållanden ökar, trots att det totala antalet 

hemlösa personer i staden successivt har minskat sedan 2004.  

I budget för 2017 fick socialnämnden i uppdrag att ta fram en 

handlingsplan för socialtjänstens arbete med barnfamiljer som lever 

under osäkra boendeförhållanden. Handlingsplanen som behandlas i 

detta ärende är en bilaga till Stockholms stads program mot 

hemlöshet 2014-2019, vilket innehåller mål och delmål för stadens 

arbete. I handlingsplanen kompletteras dessa mål med särskilda mål 

för socialtjänstens arbete med målgruppen barnfamiljer som lever 

under osäkra boendeförhållanden. Därtill fastslås ett antal principer 

som ska vägleda arbetet. Handlingsplanen syftar till att stadens 

arbete med målgruppen ska intensifieras. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 21 

november 2017. 

 

Beslutsgång 

Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 
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§ 15 

Lex Sarah-ansvarig 

Utseende av ytterligare lex Sarah-ansvarig 

Dnr 1.2.1-752/2017 

 

Socialnämndens beslut 

 

Socialnämnden utser Sandra Jiseborn till lex Sarah-ansvarig. 

 

Ärendet 

Kommunfullmäktige i Stockholms stad beslutade i juni 2013 om 

rikt-linjer för lex Sarah. Dessa riktlinjer gäller tillämpningen av 

bestämmelserna om lex Sarah i socialtjänstlagen (SoL) och i lagen 

om stöd och service till vissa funktionshindrade (LSS). I enlighet 

med stadens riktlinjer beslutade Socialnämnden i november 2014 

om rutiner för lex Sarah. 

 

Med lex Sarah avses de regler om vissa skyldigheter för anställda 

att rapportera och för dem som bedriver verksamhet att åtgärda när 

det gäller missförhållanden och påtagliga risker för 

missförhållanden i verksamheten. I Stockholms stad är det de 

nämnder som handlägger eller utför någon form av verksamhet 

enligt SoL eller LSS som omfattas av dessa bestämmelser. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 29 

december 2017. 
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Beslutsgång 

Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

§ 16 

Uppföljning IOP för utsatta EU-medborgare 

Uppföljning av verksamheten under perioden 2017-05-01 till 

och med 2017-10-31 

Dnr 2.11.6-96/2017 

 

Socialnämndens beslut 

 

Socialnämnden godkänner redovisningen av IOP-

samarbetet. 

 

Särskilt uttalande 

Vice ordföranden Andréa Ström m.fl. (M) lämnar följande särskilda 

uttalande 

 

Sedan 2017 ingår socialnämnden i ett idéburet offentligt 

partnerskap (IOP) med fem frivilligorganisationer som 

tillhandahåller stöd för socialt utsatta EU-medborgare som vistas 

tillfälligt i staden. Stödet ges i form av härbärge nattetid och 

dagverksamheter. Vi noterar i ärendet att projektet bättre hälsa 

fortgår. Vi är i grunden positiva till intentionen med hälsoprojekt, 

men vi anser inte att sexualundervisningen ska ges till minderåriga. 

Om barn upptäcks på Stockholms gator ska dessa inte erbjudas 

kurser i sexualundervisning. Barnen ska gå i skolan i sina 

hemländer.  
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Många av de EU-medborgare som just nu vistas på Stockholms 

gator lever i en mycket utsatt situation, inte minst kvinnorna. Därför 

är det viktigt att, utöver att satsa på akuta åtgärder, arbeta 

långsiktigt för att förbättra deras situation.  

 

Det är viktigt att vi når ut till både män och kvinnor inom gruppen. 

Under perioden har dagverksamheterna haft sammanlagt 38 974 

besök. Av dessa är det endast ca 16 % kvinnor och 84 % män. 

Vidare måste det säkerställas att det inte finns några minderåriga i 

gruppen. Stockholm stad ska inte ha minderåriga på gatorna, dessa 

ska gå i skolan i deras hemländer.  

 

Särskilt uttalande 

Ledamöterna Isabel Smedberg Palmqvist och Frida Johansson 

Metso (båda L) lämnar följande särskilda uttalande 

 

Deltagarna i de projekt som drivs för utsatta EU-medborgare 

befinner sig ofta i en mycket utsatt situation, vilket drabbar 

kvinnorna allra hårdast. Därför måste kvinnornas situation särskilt 

uppmärksammas. Det är bra att statistik så långt möjligt redovisas 

könsuppdelat. 

 

Att det finns särskilda platser vikta åt kvinnor är sannolikt en 

bidragande orsak till att kvinnornas deltagande ökat betydligt om 

man jämför med situationen när staden först startade 

härbärgesverksamhet: 2013/2014 var bara 3,6 procent av besökarna 

på projekt Vinternatt kvinnor. 

 

Samtidigt finns det skäl att tro att kvinnor är underrepresenterade 

bland nattbesökare, även om det inte finns statistik över hur stor 

andelen kvinnor är i hela den potentiella målgruppen. Vi menar 

därför att partnerorganisationerna dessutom borde pröva att tilldela 

vissa platser till familjer så att hela familjen har möjlighet att 

övernatta tillsammans. Det skulle ytterligare kunna öka kvinnornas 

andel av nätterna. I dagsläget går de allra flesta platserna till singlar 

(och ett fåtal till par) vilket gör att det ofta blir så att det är männen 

som tar familjens plats. 

 

Ärendet 

Sedan 2017-05-01 ingår socialnämnden i ett idéburet offentligt 

partnerskap (IOP) med fem frivilligorganisationer som 

tillhandahåller stöd för socialt utsatta EU-medborgare som vistas 

tillfälligt i staden. Stödet ges i form av härbärge nattetid och 

dagverksamheter. Uppföljning av partnerskapet sker i en gemensam 

verksamhetsrapport som upprättas två gånger per år. Ärendet avser 
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verksamhet som bedrivits under perioden 2017-05-01 till och med 

2017-10-31. Nattverksamheten har bedrivits vid tre härbärgen och 

genomfört sammanlagt 15 689 övernattningar. Av nattgästerna är ca 

27 % kvinnor. Dagverksamheten har bedrivits vid fem olika 

verksamheter som sammanlagt tagit emot 38 974 besök. Av 

besökarna är ca 16 % kvinnor. Besökarna till såväl dag- och som 

nattverksamheterna kommer huvudsakligen från Rumänien, 

Bulgarien och Marocko. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 29 

december 2017. 

 

Beslutsgång 

Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 

 

 

 

 

 

§ 17 

Uppföljning av två preventionsprogram  

Dnr 3.1.1-670/2017 

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Socialnämnden godkänner rapporten Vi måste prata – 

Uppföljning av två preventionsprogram utvecklade av två 

stadsdelsförvaltningar inom Stockholms stad. 

2. Ärendet överlämnas till stadsdelsnämnderna för kännedom. 

 

Ärendet 

Förebyggande arbete och insatser för tidig upptäckt bidrar till alla 

barns och ungas jämlika livschanser i en stad som håller ihop. 

Under 2017 har STAD, vid Centrum för psykiatriforskning, som är 

ett samarbete mellan Karolinska Institutet och Stockholms läns 

landsting, på uppdrag av socialförvaltningen, utvärderat två 

preventionsprogram och sammanställt resultaten i en rapport. 

Preventionsprogrammen är framtagna av två stadsdelsförvaltningar 

med syfte att förebygga cannabisanvändning bland unga. Rapporten 

och lärdomarna kommer att spridas i befintliga nätverk inom 

preventionsområdet samt publiceras på en samarbetsyta kallad 
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socialförvaltningens Kunskapsbank, stadens samarbetsyta för 

forsknings- och utvecklingsprojekt inom socialtjänstområdet. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 20 

december 2017. 

 

Beslutsgång 

Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

§ 18 

Förslag till fördelning av medel till lokala utvecklingsprojekt 

och studiebesök och ett forskningsprojekt år 2018, samt 

redovisning av forskningsprojekt 

Dnr 3.2-651/2017 

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Socialnämnden godkänner förvaltningens förslag om 

fördelning av medel till lokala utvecklingsprojekt och 

studiebesök. 

2. Socialnämnden godkänner redovisningen av 2017 års 

pågående och avslutade forskningsprojekt och fördelning av 

medel till ett forskningsprojekt. 

3. Ärendet överlämnas till stadsdelsnämnderna för kännedom. 

 

Ärendet 

Forsknings- och utvecklingsarbetet inom socialtjänsten i 

Stockholms stad ska bidra till bättre resultat för brukarna genom att 

stödja stadsdelsförvaltningarna i att etablera en evidensbaserad 

praktik och erbjuda insatser baserade på bästa tillgängliga kunskap. 

I årets ansökningsomgång om lokala utvecklingsmedel inkom 
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ansökningar för totalt 9 130 525 kronor (19 utvecklingsprojekt och 

21 studiebesök). I detta ärende föreslås fördelning av lokala 

utvecklingsmedel samt studiebesök för totalt 2 936 200 kronor. 

Förvaltningens förslag på fördelning av medel innebär att: 

  

- 2 705 000 kronor avsätts till lokala utvecklingsprojekt  

- 231 200 kronor avsätts för studiebesök 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 18 

januari 2018. 

 

Beslutsgång 

Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 

 

 

 

 

 

 

 

§ 19 

Redovisning av verksamhet med personligt ombud vid 

Enheten för hemlösa, verksamhetsår 2017  

Dnr 3.1.2-17/2017 

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Socialnämnden godkänner redovisningen av verksamheten 

med personliga ombud för hemlösa med psykiska 

funktionshinder för 2017. 

2. Socialnämnden beslutar att omedelbart justera paragrafen. 

 

Ärendet 

Länsstyrelsen i Stockholms län har begärt en redovisning av 

verksamheten med personliga ombud för hemlösa med psykiska 

funktionshinder för 2017, senast 2018-01-15. Socialförvaltningen 

har fått anstånd med inlämnandet till efter socialnämndens 

sammanträde 2018-01-30.  

 

Under 2017 har totalt 61 personer, 12 kvinnor och 49 män, varit 

aktuella inom PO-verksamheten. De tre vanligaste kontaktorsakerna 
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för både männen och kvinnorna var ekonomi, bostad samt stöd i 

kontakt med myndighet.  

 

Förvaltningen föreslår att socialnämnden godkänner redovisningen 

av PO-verksamheten för 2017. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 9 

januari 2018. 

 

Beslutsgång 

Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

§ 20 

Ansökan om statsbidrag för verksamhet med Personliga 

ombud 2018 

Dnr 3.1.2-654/2017 

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Socialnämnden ansöker om statsbidrag för 2018 för 

verksamheten. 

2. Socialnämnden beslutar att omedelbart justera paragrafen. 

 

Ärendet 

Länsstyrelsen i Stockholms län har begärt att en ansökan om 

fortsatta statsbidrag för 2018 avseende verksamhet med personliga 

ombud (PO) ska inlämnas senast 2018-01-15. Socialförvaltningen 

har fått anstånd med inlämnandet till efter socialnämndens 

sammanträde 2018-01-30. 

 

Verksamheten har drivits på entreprenad av AB Omsorgs-

Compagniet i Norden fram till 2017-12-28. Entreprenören   

avböjde att förlänga avtalet det sista möjliga förlängningsåret.  
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Från 2018 kommer verksamheten att ingå i stadens befintliga 

organisation av personliga ombud.  

 

Förvaltningen föreslår att socialnämnden godkänner ansökan om 

fortsatta statsbidrag för 2018 avseende 1,5 heltidstjänster personliga 

ombud. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 9 

januari 2018. 

 

Beslutsgång 

Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

§ 21 

Avtal mellan socialnämnden och SHIS  

Dnr 2.11.6-5/2018 

 

Socialnämndens beslut 

 

Förvaltningschefen ges i uppdrag att ingå avtal med SHIS i 

enlighet med bilaga 1. 

 

Ärendet 

Under hösten 2017 har socialförvaltningen och SHIS, tillsammans 

med stadsdelsförvaltningarna, genomfört en utredning i syfte att 

stärka samarbetet och dialogen mellan SHIS och socialtjänsten samt 

att säkra att SHIS utbud anpassas utifrån socialtjänstens behov och 

uppdrag. Utredning har mynnat ut i 11 punkter som under våren 

2018 kommer att konkretiseras och utmynna i ett nytt avtal mellan 

socialnämnden och SHIS.  

 

I avvaktan på att detta arbete slutförs har socialförvaltningen och 

SHIS kommit överens om ett förslag till tillfälligt avtal. Avtalet 
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omfattar all SHIS verksamhet förutom boende för nyanlända som 

regleras i särskilt avtal. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2 

januari 2018. 

 

Beslutsgång 

Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

§ 22 

Projekt samordning alternativa insatser ensamkommande 

över 18 år 

Ansökan om bidrag från Ny Gemenskap 

Dnr 8.1.1-30/2018 

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Föreningen Ny Gemenskap beviljas 500.000 kr för projekt 

samordning alternativa insatser ensamkommande över 18 år 

för perioden 2018-01-18 till 2018-06-30. 

2. Beslutet justeras omedelbart. 

 

Reservation 

Samtliga ledamöter och tjänstgörande ersättare för Moderaterna 

reserverar sig mot nämndens beslut till förmån för sitt eget förslag 

som redovisas nedan. 

 

Ärendet 
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Asylsökande vuxna är ett statligt ansvar och en utgångspunkt i de 

fall där ungdomarna fyller 18 år under asylprocessen är att staten 

erbjuder boende i ett anläggningsboende. Regeringen har aviserat 

att den ger ett tillfälligt tillskott av medel till vistelsekommunerna så 

att de kommuner som önskar kan låta de ungdomar som vill bo kvar 

även efter att de blivit 18 år, till exempel för att avsluta pågående 

studier. Kommunstyrelsen fattade beslut 2018-01-17 om att ge 

socialnämnden ansvar för 20 mnkr i tillfälligt statsbidrag utöver de 

10,1 mnkr som tidigare har beslutats om samt uppmanade 

socialnämnden att fatta beslut om utökat föreningsstöd. Ny 

Gemenskap söker medel för projekt med syfte att samordna 

etablerade insatser, andra initiativ och församlingar för att 

möjliggöra att insatser koordineras, hjälper fler och utförs bättre. 

Genom en ny plattform för samverkan kan nya och redan etablerade 

initiativ tillföras nya samarbetsmöjligheter. Målgruppen för 

projektet och perioden är ensamkommande barn som varit placerade 

i Stockholms stad, som rotat sig i kommunen och som fyller 18 år 

under pågående asylprocess. Förvaltningen föreslår att 

socialnämnden beviljar Ny Gemenskap 500.000 kr för projekt 

samordning alternativa insatser ensamkommande över 18 år för 

perioden 2018-01-18 till 2018-06-30. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 15 

januari 2018. 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden föreslår att nämnden beslutar enligt förvaltningens 

förslag. Vice ordföranden Andréa Ström m.fl. (M) föreslår att 

nämnden beslutar följande 

 

1. Att avslå förvaltningens förslag till beslut. 

2. Därutöver anföra. 

 

I ärendet föreslås att Ny gemenskap beviljas medel för alternativa 

insatser och som ett komplement till redan pågående projekt 

Fadderhem.  Målgruppen är ensamkommande barn som fyller 18 år 

under pågående asylprocess och som väljer att stanna kvar i 

kommunen.  

 

Ungdomar som har väntat under långt tid på asylbesked är en utsatt 

grupp och den långa väntetiden hos Migrationsverket kan inte 

beskrivas som annat än inhuman. I väntan på beslut måste 

ungdomarna ha möjlighet till ett tryggt och stabilt boendealternativ 

där de kan sova och studera. 
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I det aktuella ärendet går att läsa att Ny Gemenskap beskriver att 

målgruppen har osäkra boendeförhållanden alternativt ingenstans att 

vara nattetid. Ny gemenskap vill arbeta med gruppen 

ensamkommande utifrån tidigare praxis med utsatta EU-

medborgare genom Vinternatt 2 med volontärbaserade 

verksamheter som mötesplatser och lokala värmestugor i till 

exempel kyrkor.  

 

Vi ställer oss ytterst kritiska till att bevilja medel för denna typ av 

insatser. Det finns goda intentioner, men samtidigt bygger den 

socialdemokratiskt ledda majoriteten ett parallellsamhälle. Att 

tillhandahålla mötesplatser och sociala aktiviteter skickar en stark 

signal om att staden accepterar en ohållbar situation.  

 

För Moderaterna är det självklart att ungdomar under asylprocessen 

ska få juridiskt och socialt stöd, samt att de som får 

uppehållstillstånd ska få bästa möjliga hjälp att integreras och att 

bygga ett nytt liv i Sverige. Har dock staden inte huvudansvar för 

gruppen och kapacitet att hitta ett lämpligt boende, bör unga i 

väntan på asylbesked återvända till migrationsverkets boende.  

 

Att majoriteten öppnar natthärbärgen för ensamkommande 18 

åringar är att bedriva en hemlöshetspolitik till en grupp som inte 

behöver leva på gatan utan som det finns tydliga alternativ för. Om 

det alternativ som socialdemokraterna erbjuder är härbärgen är det 

dags att tänka om. Stödsystem kan verka humana på kort sikt, men 

är på lång sikt är det ohållbart.  

 

Genom ett ordnat mottagande, som följer den lagstiftning vi har, tar 

vi ansvar för ett fungerande asylsystem, stadens trygghet och 

ungdomarnas säkerhet. Barn och unga ska aldrig uppmuntras att bo 

på gatan. 

 

Beslutsgång 

Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 
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§ 23 

Anmälan av ordförandebeslut om Överklagan av beslut från 

Migrationsverket 

Dnr 3.1.5-344/2016 

 

Socialnämndens beslut 

 

Socialnämnden lägger ärendet till handlingarna. 

 

Ärendet 

Socialnämndens ordförande Åsa Lindhagen (MP) har fattat beslut 

om att överklaga Migrationsverkets beslut 2017-12-21 i ”Ärende 

om ersättning för vård och boende för asylsökande 

ensamkommande barn” (Dnr 733-2016-93786) till 

Förvaltningsrätten i Stockholm, samt att ge Stockholms stads 

juridiska avdelning i uppdrag att som ombud företräda 

socialnämnden i målet.  
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§ 24 

Tillsyn av hem för vård eller boende (HVB) för barn och unga 

vid Utsikten 

Dnr 1.6.1-575/2017 

 

Socialnämndens beslut 

 

Socialnämnden lägger ärendet till handlingarna. 

 

Ärendet 

Inspektionen för vård och omsorg (IVO) gjorde den 31 oktober 

2017 en anmäld inspektion på Utsikten HVB. Tillsynen var 

huvudsakligen inriktad på att granska om barnen får en trygg och 

säker vård. 

 

IVO bedömer att verksamheten uppfyller kraven på trygghet och 

säkerhet i boendet. IVO avslutar ärendet. 
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§ 25 

Socialnämnden lägger följande ärenden till handlingarna. 

 

Protokoll från socialnämndens sammanträden 12 december 2017, 

justerat 15 december 2017 och 2 januari 2018, justerat 5 januari 

2018. 

 

Protokoll från socialnämndens individutskotts sammanträden 1 

december 2017, justerat 15 december 2017, och 21 december 2017, 

justerat 4 januari 2018. 

 

Protokoll från socialnämndens organisations- och föreningsutskotts 

sammanträde 12 december 2017, justerat 26 december 2017. 

 

Protokoll från socialnämndens tillståndsutskotts sammanträden 12 

december 2017, justerat 18 december 2017, och 16 januari 2018, 

justerat 17 januari 2018. 
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Protokoll från socialnämndens, äldrenämndens och överförmyndar-

nämndens gemensamma råd för funktionshinderfrågor sammanträde 

25 januari 2018, justerat 29 januari 2018. 

 

Anmälda delegationsbeslut till socialnämnden 24 oktober 2017 – 7 

december 2017. 

 

Inkomna handlingar till socialnämnden 24 oktober 2017 – 19 

december 2017. 

 

Protokoll från förvaltningsgruppens sammanträde 24 januari 2018, 

justerat 29 januari 2018. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

§ 26 

Övriga frågor 

 

Nämnden lämnar följande skrivelser till förvaltningen för 

beredning. 

 

Handlingsplan för socialtjänstens arbete med barnfamiljer som 

lever under osäkra boendeförhållanden av Isabel Smedberg 

Palmqvist och Frida Johansson Metso (båda L). 

 

Fortsatt omställning av enheten för ensamkommande av Isabel 

Smedberg Palmqvist och Frida Johansson Metso (båda L). 
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§ 27 

Förändring i förfrågningsunderlag i upphandling enligt LOV av 

vissa insatser inom socialpsykiatrin   

Dnr 2.11.3-672/2017 

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Socialnämnden godkänner förändringarna i 

förfrågningsunderlaget i LOV-upphandlingen av 

sysselsättning enligt socialtjänstlagen. 

2. Socialnämnden ger förvaltningschefen i uppdrag att fatta 

tilldelningsbeslut och teckna tillsvidareavtal med godkända 

leverantörer.  

3. Socialnämnden ger förvaltningschefen i uppdrag att för 

nämndens räkning besluta om: 
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- förlängning samt uppsägning av tillsvidareavtal, 

- partsbyte samt underteckna tillsvidareavtal om partsbyte, 

- mindre justeringar av tillsvidareavtal. 

4. Paragrafen justeras omedelbart. 

 

Ärendet 

Sedan år 2011 upphandlar socialnämnden i Stockholms stad 

leverantörer för utförandet av vissa insatser inom socialpsykiatrin 

enligt lag (2008:962) om valfrihetssystem, LOV. Insatserna, som 

vänder sig till vuxna, är boendestöd, sysselsättning, bostad med 

särskild service och stödboende enligt socialtjänstlagen, SoL, och 

upphandlas i var sin upphandling.  

 

Förfrågningsunderlagen i upphandlingarna har sedan dess justerats 

en gång per år. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 8 

januari 2018. 

 

Beslutsgång 

Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 

 

 

 

 

 

 

§ 28 

Förändring i förfrågningsunderlag i upphandling enligt LOV av 

vissa insatser inom lag (1993:387) om stöd och service till 

vissa funktionshindrade (LSS) 

Dnr 2.11.3-662/2017, 2.11.3-663/2017, 2.11.3-664/2017, 2.11.3-

666/2017, 2.11.3-667/2017 

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Socialnämnden godkänner förändringarna i 

förfrågningsunderlagen i LOV-upphandlingarna:   

 Bostad med särskild service för barn och unga enligt 9 § 

punkt 8 LSS (dnr: 2.11.3-662/2017), 

 Bostad med särskild service för vuxna enligt 9 § punkt 9 

LSS (dnr: 2.11.3-663/2017), 

https://tendsign.com/buyer/frame_project.aspx?Target=Project&BuyerProjectID=hI+iNpdtW3sA
https://tendsign.com/buyer/frame_project.aspx?Target=Project&BuyerProjectID=hI+iNpdtW3sA
https://tendsign.com/buyer/frame_project.aspx?Target=Project&BuyerProjectID=/z+PEGnVUwQA
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 Daglig verksamhet enligt 9 § punkt 10 LSS (dnr: 2.11.3-

664/2017), 

 Korttidstillsyn för skolungdom över 12 år enligt 9 § punkt 

7 LSS (dnr: 2.11.3-666/2017), och 

 Korttidsvistelse utanför det egna hemmet enligt 9 § punkt 

6 LSS (dnr: 2.11.3-667/2017). 

2. Socialnämnden ger förvaltningschefen i uppdrag att fatta 

tilldelningsbeslut och teckna tillsvidareavtal med godkända 

leverantörer.  

3. Socialnämnden ger förvaltningschefen i uppdrag att för 

nämndens räkning besluta om: 

- förlängning samt uppsägning av tillsvidareavtal, 

- partsbyte samt underteckna tillsvidareavtal om partsbyte 

och 

- mindre justeringar av tillsvidareavtal. 

4. Paragrafen justeras omedelbart. 

 

Ärendet 

Stockholms stad tillämpar sedan den 1 januari 2010 lag om 

valfrihetssystem (LOV) vid upphandling av enskilt drivna 

verksamheter enligt LSS.  

 

Förfrågningsunderlagen i upphandlingarna har sedan dess justerats 

en gång per år.  

 

En ändring som påverkar förfrågningsunderlagen för bostad med 

särskild service för vuxna, bostad med särskild service för barn och 

unga, daglig verksamhet, korttidstillsyn för skolungdom över 12 år 

samt korttidsvistelse utanför det egna hemmet enligt LSS är 

socialförvaltningens bedömning av nyanställd enhetschef för 

verksamheten. Därtill har redaktionella och språkliga ändringar 

gjorts i underlagen. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 3 

januari 2018. 

 

Beslutsgång 

Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 

 

Sammanträdet avslutas kl. 17:45 

 

Vid protokollet 

https://tendsign.com/buyer/frame_project.aspx?Target=Project&BuyerProjectID=10Azt5EtAQ0A
https://tendsign.com/buyer/frame_project.aspx?Target=Project&BuyerProjectID=C5/FiRWOkfsA
https://tendsign.com/buyer/frame_project.aspx?Target=Project&BuyerProjectID=C5/FiRWOkfsA


 Socialnämnden 
 Protokoll 
 2018-01-30 
 Sida 58 (45) 

 

 

 

Sigrún Andersdóttir 


